

Editors / Rédacteurs en chef

Peter R. Elson	Mount Royal University	English Language Editor
Francois Brouard	Carleton University	Rédacteur en chef francophone

Editorial Board / Comité de rédaction

Book Review Associate Editor / Rédacteur adjoint de compte-rendu

J.J. McMurtry	York University	English Book Reviews
Louise Briand	Université du Québec en Outaouais	Compte-rendu francophone

Marie J. Bouchard	Université du Québec à Montréal
Louise Briand	Université du Québec en Outaouais
Leslie Brown	Mount Saint Vincent University
Raymond Dart	Trent University
Jean-Marc Fontan	Université du Québec à Montréal
Eric Forgues	Université de Moncton
Corinne Gendron	Université du Québec à Montréal
John Loxley	University of Manitoba
Michael Hall	Consultant
Margaret Harris	Aston University, UK
Tessa Hebb	Carleton University
Evert Lindquist	University of Victoria
Roger Lohmann	West Virginia University, USA
Ian Macpherson	University of Victoria
Judith Madill	University of Ottawa
Agnes Meinhard	Ryerson University
Vic Murray	University of Victoria
Adam Parachin	University of Western Ontario
Susan Philips	Carleton University
Jack Quarter	University of Toronto
Steven Rathgeb Smith	University of Washington, USA
Joanne Turbide	HEC Montréal

Journal Management Committee / Comité de gestion de la revue

Francois Brouard, Peter R. Elson, Louise Briand, JJ McMurtry,
Jack Quarter (President, ANSER/ARES), Luc Theriault (Vice-President, ANSER/ARES)

Managing Editor / Directrice de la rédaction

Marilyn Bittman CCSP Press, Simon Fraser University

Detailed instructions for contributors and submission guidelines available at www.ANSERJ.ca. Comments or queries should be submitted to managing_editor@anserj.ca

Table of Contents / Table des matières

Editorial / Éditorial	3 – 5
Articles / Articles	
Indigenous Perspectives on Community Economic Development: A North-South Conversation Gretchen Hernandez	6 – 24
Knowledge Mobilization, Collaboration, and Social Innovation: Leveraging Investments in Higher Education Naomi Nichols, David J. Phipps, Johanne Provençal, & Allyson Hewitt	25 – 42
Flooding Hope and Livelihoods: Lake St. Martin First Nation Myrle Ballard & Shirley Thompson	43 – 65
Resource-Based View (RBV) of Unincorporated Social Economy Organizations Kunle Akingbola	66 – 85
Book Reviews / Compte-rendus	
Why Philanthropy Matters' (And May Matter to Neo-liberalism) <i>By Zoltan J. Acs</i> reviewed by Keith Anderson	86 – 88
Management des entreprises de l'économie sociale et solidaire. Identités plurielles et spécificités <i>Sous la direction d'Emmanuel Bayle et Jean-Claude Dupuis</i> reviewed by Guy Bellemare	89 – 93
Refonder l'entreprise <i>Par Blanche Segrestin et Armand Hatchuel</i> reviewed by Luc Brès	94 – 96
Community-University Research Partnerships: Reflections on the Canadian Social Economy Experience <i>edited by P.V. Hall & I. MacPherson.</i> reviewed by Ewa Wasniewski	97 – 99

ÉDITORIAL / EDITORIAL

Social Enterprise Gains Momentum

Les entreprises sociales prennent leur envol

Peter ELSON, PhD

Institute of Nonprofit Studies, Mount Royal University, Calgary, Canada
editor@anserj.ca

François BROUARD, DBA, CA

Sprott School of Business, Carleton University, Ottawa, Canada
editor@anserj.ca

The 2013 Social Enterprise World Forum (SEWF 2013) in Calgary will from October 2-4, 2013 bring together 1,200 individuals from more than 30 countries and speakers from more than 20 countries. Attendees will come from diverse backgrounds – social enterprise practitioners from all sectors, traditional non-profits, for-profit businesses, philanthropists, entrepreneurs, the public sector, support agencies, funders and investors, consultants, indigenous groups, and students – but all share a dedication to resolving the world's most complex and confounding social challenges. See: <http://www.socialenterpriseworldforum.org/>.

SEWF 2013 will focus on six program tracks:

1. Social Finance/Impact Investing;
2. Indigenous Social Enterprise;
3. Social Enterprise Skills Building;
4. Research and Public Policy;
5. Cross-Boundary Collaboration;
6. Social Innovation.

Le Forum mondial des entreprises sociales 2013 (FMES 2013) aura lieu du 2 au 4 octobre 2013 et devrait rassembler plus de 1 200 personnes provenant de plus de 30 pays, y compris des présentateurs provenant de plus de 20 pays. Les participants auront des origines très diverses. Il y aura des praticiens œuvrant dans les entreprises sociales de plusieurs secteurs, dans des organismes sans but lucratif et dans des entreprises à but lucratif, des philanthropes, des entrepreneurs, des employés de la fonction publique, d'agences de soutien et d'accompagnement et de fondations, des investisseurs, des consultants, des groupes autochtones et des étudiants – tous partageant un intérêt pour résoudre les difficiles problèmes sociaux auxquels nous sommes confrontés. Voir: <http://www.socialenterpriseworldforum.org/>.

FMES 2013 mettra l'accent sur six thèmes :

1. Finance sociale/Investissement d'impact;
2. Entreprises sociales autochtones;
3. Développement des compétences pour les entreprises sociales;
4. Recherche et politique publique;
5. Collaborations internationales;
6. Innovation sociale.

Each session will be recorded and posted online so that the discussions and insights can be consulted again and again by everyone dedicated to the advancement of social enterprise.

To complement the practitioner-focused SEWF, Peter Elson of Mount Royal University and Peter Hall of Simon Fraser University are organizing a SEWF Preconference Research Day on October 1 at Mount Royal University. The research day will explore the multiple connections between social-enterprise research and practice.

This watershed event in Canada reflects a social-enterprise movement that is gaining momentum across the country, catching up in many respects to the flagship developments that have been taking place in Quebec since the mid-1990s. British Columbia and Nova Scotia have introduced Community Interest Corporation (CIC) legislation; other provinces are exploring social impact bonds, loan guarantees, and training and incubation programs. Enterprising Non-Profits (*enp*), launched in Vancouver in 1997, has now expanded to five affiliates in Alberta, Manitoba, Ontario (2), and Nova Scotia. See: <http://www.enterprisingnonprofits.ca/>.

On the research side of the equation, the five-year social-economy Community-University Research Alliance (CURA, 2005-2011) certainly explored social enterprises to one degree or another, and a current CURA at the Social Economy Centre at the University of Toronto has a dedicated focus on social enterprise. See: <http://socialeconomycentre.ca/>. Peter Elson and Peter Hall have conducted province-wide social-enterprise surveys in five provinces, and more are in the planning stages. See: www.sess.ca.

There are also research centres dedicated to social enterprise, such as the Sprott Centre for Social Enterprises (SCSE) at Carleton University,

Les séances seront toutes enregistrées et mises en ligne afin de permettre à toute personne intéressée au développement des entreprises sociales de les consulter.

De plus, pour compléter les séances du FMES 2013 s'adressant davantage aux praticiens, Peter Elson de l'Université Mount Royal et Peter Hall de l'Université Simon Fraser organisent une journée de recherche précédant le FMES, le 1^{er} octobre à l'Université Mount Royal. Cette journée de recherche explorera les différents liens entre la recherche sur les entreprises sociales et les pratiques de celles-ci.

Cet événement majeur reflète un engouement croissant pour les entreprises sociales d'une part à l'autre du Canada dans la foulée de développements qui ont commencé au Québec dès le milieu des années 1990. La Colombie-Britannique et la Nouvelle-Écosse ont toutes les deux formulé des lois sur les compagnies d'intérêt communautaire (CIC); d'autres provinces explorent les obligations à impact social, les garanties d'emprunt et les programmes de formation et de gestation. Enterprising Non-Profits (*enp*), fondé à Vancouver en 1997, comporte aujourd'hui cinq succursales en Alberta, au Manitoba, en Ontario (2), et en Nouvelle-Écosse. Voir: <http://www.enterprisingnonprofits.ca/>.

Du côté de la recherche, les cinq années de l'Alliance de recherche universités-communautés (ARUC, 2005-2011), axées sur l'économie sociale ont permis d'explorer les entreprises sociales à divers degrés, et une ARUC actuelle au Social Economy Centre à l'Université de Toronto met aussi l'accent sur les entreprises sociales. Voir: <http://socialeconomycentre.ca/>. En outre, Peter Elson et Peter Hall ont mené des recherches sur les entreprises sociales dans cinq provinces et ils sont en train de planifier plusieurs autres recherches. Voir: www.sess.ca.

Il existe aussi des centres de recherche consacrés aux entreprises sociales comme le Centre Sprott pour les entreprises sociales

and similar centres at Queen's University, McGill University and the University of Victoria, to name a few. Continuing in this trend, the university programs developed by some researchers interested in social enterprises provide training for students as well as outreach training and educational opportunities for nonprofit community groups.

(CSES) à l'Université Carleton ainsi que des centres semblables à l'Université Queen's, à l'Université McGill et à l'Université de Victoria. Dans cette lignée, des programmes universitaires développés par des chercheurs qui s'intéressent aux entreprises sociales offrent des formations aux étudiants ainsi que des formations hors site et des occasions éducationnelles aux membres de groupes à but non-lucratif.

In March 2013, the Government of Quebec, ahead of the curve in many dimensions of the social economy, filed a draft framework law, Bill 27: Social Economy Act, to recognize the contribution of the social economy to Québec's socioeconomic development. This bill will designate the role of government in this area, promote social-economy enterprises, and support the latter in their growth through the development or adaptation of intervention tools and strategies. Establishing general principles, the framework law will help integrate the social economy in development activities. An action plan should be available by April 1, 2014.

En mars 2013, l'Assemblée nationale du Québec, toujours en avance dans ce domaine, a déposé un Projet de loi n° 27 sur l'économie sociale qui vise à reconnaître la contribution de l'économie sociale au développement socioéconomique du Québec, à établir le rôle du gouvernement dans ce domaine, à promouvoir les entreprises de l'économie sociale et à contribuer au développement de celles-ci par l'élaboration ou l'adaptation d'outils et de stratégies d'intervention. En établissant des principes généraux, la Loi 27 aidera à intégrer l'économie sociale aux activités de développement. Un plan d'action devrait être disponible avant 1^{er} avril 2014.

ANSERJ would like to invite you to contribute to this growing momentum by submitting an article on social enterprise for the Fall 2013 issue. Ideally, submissions should be received before the end of June. As has been clearly demonstrated, research is a critical component in fostering sound practices and innovations. We welcome your contributions.

Profitant de ces circonstances favorables, ANSERJ vous invite à nous soumettre des articles portant sur les entreprises sociales pour le numéro d'automne 2013. De préférence, nous aimerions recevoir vos articles avant la fin du mois de juin. Il est clair que la recherche est une composante essentielle pour encourager des pratiques solides et innovatrices. Nous serons heureux de recevoir vos contributions.